
RS: Nova HE Mesici pustena u rad

„Novoizgrađena slovenska termoelektrana (TE) Šoštanj 6 u iduće 3-4 godine stvorit će oko
200 milijuna eura gubitka.“, poručio je na jučerašnjoj tribini u Zagrebu Blaž Košorok,
generalni direktor slovenske elektroprivrede (HSE – Holdinga slovenske elektrane).
Tribinu su  organizirali  Zelena akcija, Greenpeace i Zelena Istra, a uvodna izlaganja, osim
g. Košoroka, održali su Lidija Živčić iz slovenske udruge FOCUS te Bernard Ivčić iz Zelene
akcije. Bili su pozvani i ministar gospodarstva Vrdoljak te predsjednik uprave HEP-a, ali niti
jedan se nije odazvao pozivu niti su se iz Ministarstva i HEP-a ispričali za nedolazak.
Ovako velik financijski gubitak koji će nastati zbog TE Šoštanj 6 je važno upozorenje za
Vladu RH i HEP koji i dalje nastoje izgraditi TE Plomin C. HEP se obvezao da će kupovati
minimalno 50% električne energije iz Plomina C, zbog čega je njena cijena ključan element
planiranog ugovora. Informacije koje su dolazile u medije govorile su kako japanski
investitor traži garanciju za gotovo dvostruko višu cijenu električne energije od one koja je
dostupna na europskom tržištu, čime bi se stvorili veliki financijski gubici. Na taj način bi se
zarada koju ostvarujemo proizvodnjom jeftine struje u hidroelektranama dugoročno
preusmjerila u pokrivanje velikih troškova Plomina C u stranom vlasništvu. HEP odbija javno
objaviti informacije o cijeni te o ostalim elementima predviđenog ugovora.
G. Košorok, koji  je rukovodeću poziciju slovenske elektroprivrede  preuzeo u trenutku kada
je Šoštanj 6 već bio u fazi izgradnje,  na tribini je ustvrdio je kako je nova TE na ugljen bila
nužna Sloveniji ali da je cijeli proces morao biti puno transparentniji i kvalitetnije vođen, uz
više komunikacije s javnošću. Međutim, Lidija Živčić koja je vodila kampanju protiv
izgradnje ove TE, rekla je kako je Šoštanj 6 bio nepotreban te da i bez ovog objekta
Slovenija može zadovoljiti svoje energetske potrebe. Ukazala je i na lažna obećanja koja su
prethodila gradnji ove TE: „Tvrdili su da će ova investicija osigurati 3.500 radnih mjesta, a
sada je prema podacima iz investicijskog programa jasno kako će projekt zapravo samo
zadržati 200 postojećih radnika.“
Slovenska policija je zbog sumnje u kazneno djelo prevare podignula optužnicu protiv 10
osoba vezano uz korupciju prilikom pripreme i izgradnje TE Šoštanj 6. Glavni izvođač radova
na Šoštanju 6 bila je tvrtka Alstom, koja bi trebala biti i glavni isporučitelj radova i opreme
za Plomin C. U konačnici, cijena izgradnje TE Šoštanj 6 bila je oko 40% viša od prvobitno
predviđene.
Bernard Ivčić je naveo kako je cijena obnovljivih izvora energije postala konkurentna s
ugljenom. Omjer proizvodnje električne energije iz ugljena u usporedbi s onom iz obnovljivih
izvora prije četiri godine iznosio je 7:1, sada je nešto niži od 2:1, s izgledima da dosegne 1:1
u idućih godinu – godinu i pol . U takvim uvjetima imperativ mora biti upravo ulaganje u
obnovljive izvore te potpuno odustajanje od novih termoelektrana na ugljen. Planirani vijek
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trajanja Plomina C je do 2060. ili čak 2065 godina. Potpisivanje ugovora za izgradnju te
njegova realizacija bile bi dugoročan uteg oko vrata cijelog državi, a njegovi potpisnici ostali
bi zapamćeni kao neprijatelji interesa hrvatskih građana.  Zbog negativnog utjecaja na
okoliš, zbog neisplativosti, zbog uključenosti korumpiranih tvrtki te zbog protivljenja
građana, vrijeme je da Vlada i HEP konačno odustanu od Plomina C te da se usmjere na
energetsku učinkovitost i obnovljive izvore energije.
Izvor; Zelena AkcijaPredsjednik Republike Srpske Milorad Dodik i direktor
“Elektrodistribucije” sa Pala Ljubomir Mrda svečano su danas u Mesićima kod Rogatice
pustili u rad novoizgrađenu Hidroelektranu /HE/ “Mesići-Nova”, projekat vrijedan 10
miliona KM.
“Vlast se mjeri po onome što ostavi iza sebe. Ovo je dokaz da smo vlastitim sredstvima
dokazali sposobnost i znanje da gradimo kapitalne objekte i postrojenja, koji imaju trajnu
vrijednost i koji će dugo biti od koristi građanima Srpske”, poručio je Dodik na ceremoniji
otvaranja ove hidroelektrane.
Riječ je o najsavremenijoj hidroelektrani protočno-derivacionog tipa u regionu, čija je
proizvodnja iz obnovljivog izvora energije i koja će moći uspješno da radi narednih 70
godina.
“Hidroelektrana je rezultat naše pameti, vrhunskog znanja inženjera i stručnjaka različitih
profila, te višegodišnjeg zajedničkog zalaganja svih zaposlenih i Uprave `Elektrodistribucije`
Pale, koji su posljednjih godina nastojali da stvore pretpostavke za ozbiljniji razvojni iskorak
preduzeća i obezbijede njegovu dugoročnu stabilnost”, rekao je Mrda.
Hidroelektrana “Mesići-Nova” ima instalisanu snagu pet megavata i projektovanu godišnju
proizvodnju 24 gigavat-časa električne energije.
To je najsavremenija hidroelektrana uvezanih tehnoloških cjelina, sa ulaznom građevinom i
dovodnim tunelom proticajnog profila 4,9 metara kvadratnih, koji omogućava protok 12
metara kubnih vode u sekundi, cjevovodom pod pritiskom i mašinskom zgradom u kojoj se
nalaze tri agregata sa “francis” turbinama vertikalnog tipa i pripadajućom elektro-
mašinskom opremom.
Ovo postrojenje potpuno je automatizovano i posjeduje centralni “skada” sistem nadzora i
upravljanja, koji omogućava daljinski monitoring, upravljanje i planiranje proizvodnje, što je
svjetski standard u ovoj oblasti.
Posmatrano sa ekonomskog aspekta, izgradnja ovog objekta donijeće “Elektrodistribuciji” sa
Pala godišnji prihod veći od tri miliona KM, što je izuzetan potencijal za novo investiranje i
zapošljavanje.
Vlast opredijeljena da gradi objekte  i za buduće generacije
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Predsjednik Republike Srpske Milorad Dodik rekao je danas u Mesićima kod Rogatice, na
otvaranju Hidroelektrane /HE/ “Mesići-Nova”, da ovaj objekat predstavlja dokaz sposobnosti
i opredjeljenja vlasti u Srpskoj i njenih institucija da u teškim vremenima grade objekte koji
ostaju generacijama koje dolaze.
Dodik je naglasio da je opredjeljenje ove vlasti izgradnja nečega što ima trajnu vrijednost za
Srpsku.
“Vlast se mjeri po onome što ostavlja iza sebe. Ovo je dokaz sposobnosti ove vlasti u
Republici Srpskoj da u teškim vremenima vlastitom pameću, resursima i sredstvima izgradi
ovakav objekat –  projekat vrijedan 10 miliona KM”, naveo je Dodik.
Podsjećajući da Republika Srpska realizuje mnoge projekte, on je podsjetio da će krajem
godine biti puštena u probni rad Termoelektrana /TE/ “Stanari”, kao jedna od najvećih TE
građena na prostoru bivše jugoslavije u posljednjih 40-ak godina.
On je rekao da se u Republici Srpskoj gradi i autoput od Doboja do Banjaluke,  čija će
dionica od Doboja do Prnjavora biti puštena u rad krajem ove godine.
“Nastavljamo i gradnju nekoliko važnih energetskih objekata, kao što je sistem `Gornji
horizonti`, završetak Andrićgrada, koji je postao kultno mjesto, započinjanje izgradnje TE
Gacko, rješavanje  i izbor investitora za `Buk Bijelu` u ovoj godini. Danas gradimo sistem
elektrana `Dabar`, za nekoliko dana otvorićemo novu fabriku u Bileći, gdje će biti zaposleno
40 ljudi. Sve su to kapitalne aktivnosti, pored onih koje smo već učinili, kao što je izgradnja
prevoja Čemerno, kojim je srušena komunikacijska zatvorenost Hercegovine. Rješavan je
problem Jahorine i Olimpijskog centra, kao i izgradnja puta od Jahorine do Lukavice”, naveo
je Dodik.
On je ukazao da mnogi ne žele da vide uspjehe koji se ostvaruju u Srpskoj, te naveo da se
Srpska omalovažava pričama da nije sposobna.
Prema njegovim riječima, pokušava se sakriti ono što Srpska čini i gradi.
“Republika Srpska je sposobna da iznese odgovore na pitanja koja se stavljaju na dnevni
red. Republika Srpska želi da se svojim kapacitetima što više objedini, izgradnjom puteva,
elektrana i svega što je naše i što nama pripada. Želimo da se zahvalimo svim
dobronamjernima, a onima koji nisu takvi da kažemo da ćemo nastaviti da budemo uporni i
prkosimo svim nastojanjima da se umanji naša snaga i da bude omalovaženi. mi smo
kapitalno radili prje svega za dobrobit RS. Mi smo svoji na svome i mi ovdje gradimo jer
mislimo da ovdje ostanamo”, poručio je Dodik.
Cvijanović: Radom smo došli do rezultata
Predsjednik Vlade Republike Srpske Željka Cvijanović izrazila je danas zadovoljstvo što je
Vlada Srpske bila sastavni dio projekta izgradnje Hidroelektrane “Mesići-Nova” čija je



RS: Nova HE Mesici pustena u rad

vrijednosti 10 miliona KM.
“Pokazali smo da kada tačno znamo šta želimo da postignemo, onda možemo da radimo
brzo, koncentrisano, da uključimo sve institucije i brzo dođemo do konačnog rezultata”,
rekla je Cvijanovićeva na svečanosti ovaranja Hidroelektrane u Mesićima kod Rogatice.
Ona je istakla da je bilo mnogo učesnika u ovom projektu čiji rad je trebalo koordinisati da
bi se postigao konačan rezultat – izgradnja ove hidroelektrane.
“Nadam se da će ovo biti okidač za neke druge projekte. Želimo da vidimo da svako naše
preduzeće u ‘Elektroprivredi Srpske’ pokaže potentnost koja je potrebna, s obzirom na sam
potencijal kojim raspolažemo”, istakla je Cvijanovićeva.
Ona je podsjetila da se sa projektima nije stajalo ni u vrijeme krize i dodala da je ovo prostor
na kome se prave neki od najvećih energetskih objekata u cijeloj regiji.
“Uvijek su dobrodošli strani i domaći investitori, ali mi je zadovoljstvo što smo u ovom
slučaju mi investitori”, rekla je Cvijanovićeva.
Ona je istakla da su od velike važnosti i neki sitniji projekti, koji su značajni za domaći
energetski sektor i privredu Srpske.
“U tom smislu vidim dalju perspektivu i budućnost. I u sferi obnovljivih izvora energije se u
budućnosti planira realizacija mnogo sitnih, ali značajnih projekata”, kaže Cvijanovićeva.
Predsjednik Republike Srpske Milorad Dodik i direktor “Elektrodistribucije” sa Pala
LJubomir Mrda svečano su danas u Mesićima kod Rogatice pustili u rad novoizgrađenu
Hidroelektranu “Mesići-Nova”, projekat vrijedan 10 miliona KM.
Izvor; Nezavisne novine


